



တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢယနူၤအါရံၤ ၁၇သီ, ၂၀၁၉ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-19-50-11

မုၢ်တြီၢ် တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ: မဲာ်တရိးသဝီသးပှၤ မၤန့ၢ်ဆူၣ်သဝီဖိတဖၣ်လၢ ကသုးဆူၣ်လီၢ်ကျဲ, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ် လါမ့ၤ ၂၀၁၉နံၣ်

ဖဲလါမ့ၤ ၂၀၁၉နံၣ်န့ၣ် မဲာ်တရိးသဝီသးပှၤ မၤဆူၣ်ဝဲသဝီဖိ ၈၇ ဂၤ လၢ က---တၢ်လီၢ်, လၢအအိၣ်ဘူးဒီး လ---သဝီ, မဲာ်ကျိကရူာ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လၢကသုးလီၢ်သုးကျဲဆူၣ်တၢ်လီၢ်အဂၤ မ့ၢ်လၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ် ဝဲကျိလၢ တၢ်ဆူၣ်တၢ်ဖျါ, တၢ်ဘုၣ်တၢ်ဖိၣ်ဒီး တၢ်ဘိထံကျိၤ ကဟဲတုထီၣ်ကျဲဖဲ ဟီၣ်ကဝီၤအံၤအပူၤအယီၤန့ၣ်လီၤ. ပိာ်ထွဲထီၣ်အခဲ, သဝီဖိတဖၣ်ဘၣ်တၢ် မၤဆူၣ်အီၤလၢကမၤလီၤပိာ်ကွဲၣ်အဟံၣ်အယီၤဒီး ယုၢ်အိၣ်က့ၤဆူၣ်ပှၤသဝီဖိအဂၤအစံာ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲ လါဒံာ်စ့ဘၣ် ၁၇သီ, ၂၀၁၉နံၣ်န့ၣ်, သဝီဖိတဖၣ်က့ၤအိၣ်က့ၤဆိးက့ၤဆူၣ် က---သဝီဘၣ်ဆၣ်ပှၤအဂၤအိၣ်ဒီးဝဲတၢ်တၢ်သုးလီၢ်သုးကျဲဟီၣ်ကဝီၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါလၢတၢ်တီၢ်ကျဲၤတဖၣ် တဘျီထီၣ်န့ၣ်က့ၤဟံၣ်ယီၤတၢ်အိၣ်ဆိးလီၢ်လၢ သဝီဖိလၢအက့ၤအိၣ်က့ၤဆိး ဆူၣ်သဝီပှၤတဖၣ်န့ၣ်အဂီၢ် ဒ်အအာၣ်လီၤတ့ၢ်ဝဲအသိးဘၣ်.¹

(၁)တပတီၢ်-တၢ်ကထိၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကထိၣ်သးအကလုာ်	တၢ်သုးဆူၣ်လီၢ်ကျဲ လါမ့ၤ ၁သီ ၂၀၁၉နံၣ်
တၢ်ကထိၣ်သးမုၢ်နံၣ်မုၢ်သီ	လါမ့ၤ ၁သီ ၂၀၁၉နံၣ်
တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	က---တၢ်လီၢ် (လၢအအိၣ်ဘူးဒီး လ---သဝီ), မဲာ်ကျိကရူာ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	မ စ---
သးနံၣ်	၄၃ နံၣ်
မုၢ်/ခွါ	မုၢ်
ကလုာ်	ပယီၤကလုာ်
ဟံၣ်ဖိလီၤဖိ အိၣ် / တအိၣ်	အိၣ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ပှၤမၤဒီးလဲတၢ်တနံၣ်ဂီၢ်
တၢ်ဘုၣ်တၢ်ဘါ	ပှၤဘါသီခါ
တၢ်ဟံမူဒါ / လီၢ်လၢ	-
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	လ---သဝီ

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢလံာ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤတဖၣ်န့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤဖဲ လါမ့ၤ ၂၀၁၉နံၣ်, ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤမိဖျိ ပျီပှၤပှၤမၤ သကိးတၢ်ဖဲ မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် လၢအဘၣ်တၢ်န့ၣ်လိအီၤလၢ ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သး တဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘါအဂီၢ် ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမံၤ, အတၢ်ဂီၤဒီး တၢ်အိၣ်ဆိးလီၢ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်မၤဘါအီၤန့ၣ်လီၤ.

ပုလဲအမေအာပယွဲတၢ်တဂၢအဂျါအကျါ			
မံၤ	လိာ်လၢ	အိၣ်သ့ၣ်လိာ်သးလိာ်ကျဲ /သးကလၢ	အခိၣ်အမံၤဒီးလိာ်လၢ
အူအိၣ်မ့ၣ်ကွဲၤ	မဲၢ်တရိးသဝီသး ပှါ	မဲၢ်တရိးသဝီ, မဲၢ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မှါတြိာ်	အူခါည့အ့, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်ခိၣ်

(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပူးပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကထိၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.

မ စ---ကိးဝဲပုၤမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်ကစီၣ်ဖိလၢအလဲၤထံၣ်လိာ်သးဒီးအိၣ်ဒီးသံကွၢ်သံဒီးအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၢစုၣ်စုၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၤလဲၣ်.

ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်မ့ၢ်ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်လၢအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲလီၤ.

(၃)ပတီၢ်တပတီၢ်-ဟံၤဖျါတၢ်ကထိၣ်သးအဂ့ၢ်အကျါလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်

ဟံၤဖျါတၢ်ကထိၣ်သးအဂ့ၢ်အကျါလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်.

ဖဲလါအူဖျါ ၂၁သီ ၂၀၁၉န့ၣ်, ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်အပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါလၢ (စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆည်မြောင်းရေးဝန်ကြီးဌာန) (၃) ဂၤဒီး မဲၢ်တရိးသဝီသးပှါ-အူအိၣ်မ့ၣ်ကွဲၤ, ဟဲဆူ က---သဝီ ဒ်သိးကယိထံ ကွၢ်ဟီၣ်ကဝီၤလၢတၢ်တုထီၣ်ကျဲအဂီၢ်လီၤ. တၢ်တုထီၣ်ကျဲအံၤအတၢ်ပညိၣ်မ့ၢ်ဒ်သိးကမၤဂ့ၢ်ထီၣ် တၢ်ဆဲးကျိးလၢ က---ဒီး လ---သဝီအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒူးသ့ၣ်ညါသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ပးတၢ်တုထီၣ်ကျဲ အတၢ်တိာ်ကျဲၤအံၤဒီး တၢ်အၢၣ်လီၤစ့ၢ်ကိးအဝဲသ့ၣ်လၢ တၢ်ကဟ့ၣ်နီၤလီၤအဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်န့ၣ်တန့ၣ်စုၣ်စုၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ် ၄၀x၆၀ ခိၣ်ယီၤလၢ က---သဝီအပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီသးပှါစ့ၢ်ကိး ယုဆုၣ်ယုစိးစ့ၢ်ကိးသဝီဖိတဖၣ်လၢ ကဟ့ၣ်စ့ ၁၀,၀၀၀ တုၤ ၂၀,၀၀၀ ကွဲး လၢကမၤစၢၤတၢ်တုထီၣ်ကျဲလၢကတူၢ်လၢကတူၢ်စ့ၢ်အဂီၢ်လီၤ.

ဖဲလါမ့ၢ် ၁သီ, ၂၀၁၉န့ၣ်န့ၣ် အူအိၣ်မ့ၣ်ကွဲၤမၤဆူၣ်ဝဲ က---သဝီဖိ ၈၇ ဂၤလၢဟံၣ်န့ၣ် ၁၃ဖျါၣ်ကသးလိာ်သး ကျဲန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအါဒ်အါဂၤအိၣ်ဆိးတ့ၢ်ဖဲဟီၣ်ကဝီၤအံၤ လၢ ၂၀၀၉ န့ၣ်လံၤလံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အဟီၣ်ခိၣ် လံာ်လံာ်တအိၣ်ဘၣ်ဆၣ်, KNU ပဒိၣ်ဟ့ၣ်တ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢကအိၣ်ဆိး ဖဲအံၤန့ၣ်လီၤ. တနံၤယိဖဲ တၢ်သးဆူၣ်လိာ်ကျဲန့ၣ်, ဝဲကျိၤအပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ (၃) ဂၤဒီးသဝီသးပှါစးထီၣ် တၢ်တုထီၣ်ကျဲဒီး သိလ့ၣ်တြိာ်ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ် တအဲၣ်ဒီးသးလိာ်သးကျဲဘၣ်ဆၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်တိာ်ကျဲၤအံၤ တဘျီဘၣ်အယိ အဝဲသ့ၣ်ယိလီၤပျီၢ်ကွံာ်အဟံၣ်အယိဒီး တုထီၣ်က့ၤဒ်အိၣ်ကဒုလၢ သဝီဖိအဂၤတဖၣ် အစံာ်လိာ် ကပၤန့ၣ်လီၤ.

ဟံၣ်လၢတၢ်ပိလီၤကွံာ်အီၤတဖၣ် အပူၤလီၤလၢဝဲ ၅၀,၀၀၀ တုၤ ၃၀၀, ၀၀၀ ကွဲးဒီး ဟံၣ် ၂၅ မျးကယၤဘၣ် တၢ်မၤဟးဂီၢ်ကွံာ်အီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအမ့ၢ် မး စ---တဲဖျါဝဲ, “ပမ့ၢ်တယုာ်ထီၣ်ကွံာ်လၢပအိၣ်ဆိးလိာ်ဘၣ်န့ၣ် ပဘၣ်ယိၣ်လၢတၢ်ကမၤဟးဂီၢ်ကွံာ်ပဟံၣ်ပယိတဖၣ်လၢ သိလ့ၣ်တြိာ်ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပဟံၣ်ဖိယိဖိနီၣ်ဂံၢ် အါအယိ တၢ်အိၣ်သးအံၤမ့ၢ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢပဂီၢ်ဒိၣ်မး. အဝဲသ့ၣ်နီၤဟးထီၣ်ဆူၣ်ကွံာ် ပုၤလၢတၢ်လိာ်အံၤလီၤ. (...)”

ဖဲတၢ်တုဲထီၣ်ကျဲအဆၢကတီၢ်န့ၣ်, ဖၣ်ပုၣ်ကီၢ်ဆၣ်ခိၣ် အူၤခါညူအူ လဲၤဆူတၢ်တီၢ်ကျဲဟီၣ်ကဝီၤလၢကကွၢ် တၢ်အိၣ်သးန့ၣ်လီၤ. အူအီၤမ့ၣ်ခဲၤ, ဒီးဝဲၤကျိၤပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ (၃) ဂၤတဲဘၣ်သဝီဖိလၢ အဝဲသ့ၣ်ကတုဲထီၣ် န့ၣ်က့ၤဟံၣ်လၢတၢ်မၤဟးဂီၤအီၤတဖၣ် ဒီးတဲအဝဲသ့ၣ်လၢ သုတသ့ၣ်ကီၢ်သးဂီၤတဂ့ၤ, မ့ၢ်လၢတၢ်သးလီၤသး ကျဲအံၤ က မ့ၢ်ဒၣ်ထဲတစိၢ်တလီၢ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိအါဂၤဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်တၢ်ကီၢ်တဲခဲလၢ တၢ်သးလီၤသးကျဲအဟီၣ်ကဝီၤပုၤ မ့ၢ်လၢ အိၣ်ဆိးလီၢ် တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖၣ်တလၢတလီၣ်ဒီး တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကီၢ်ဆိးဝဲ လၢပုၤအိၣ်ဒီး ဟံၣ်ဖိဖိမိနီၢ်ဂံၢ်အါတဖၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိ မး စ--- တဲဖျါထီၣ်ဘၣ်ပးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်တဖၣ်အံၤလၢ, “ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဖျါဒိၣ်မး. ပုၤတကြးမၤအီၤဒ် အံၤဘၣ် (...). ” သဝီဖိ မး စ--- တဲဝဲလၢ အဝဲတုဲထီၣ်အဒဲဖဲတၢ်လီၢ်အံၤ လၢဂဲဝဲ စ့ ၅၀, ၀၀၀ ကွး, ဒီးတဲဖျါစ့ၢ် ကိးဝဲအတၢ်ကီၢ်တဲခဲလၢကတုဲထီၣ်ဒဲအံၤ... “ဖဲပတုဲထီၣ်ဒဲန့ၣ်, ပစ့လၢဂီၢ်ကွၢ် ၅၀,၀၀၀ ကွး. ယဘၣ်ဆါကိၣ်ဖိနီၢ် ဖိလၢကွၢ်ဒ်သိးယကဟ်ဖျါဘၣ်စ့အံၤလၢ ယကပုၤဒဲခိၣ်ဒုးလၢ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

ဖဲလါအီၤကူး ၂၀၁၉ နံၣ်န့ၣ်, တၢ်ဟ့ၣ်သဝီဖိတဖၣ်တၢ်ပျဲ လၢကက့ၤဆူ က---သဝီလီၤ. တၢ်တုဲထီၣ်ကျဲဝံၤ, သဝီဖိတဖၣ် တၢ်ဟ့ၣ်နီၤလီၤအဝဲသ့ၣ်ဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်ဘၣ်ဆၣ် တၢ်တုဲထီၣ်န့ၣ်က့ၤအဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်ယီလၢ တၢ်မၤ ဟးဂီၤတၢ်တဖၣ်န့ၣ် ဒ်တၢ်အၢၣ်လီၤတၢ်အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်. ဖဲလါဒိၣ်စ့ဘၣ် ၁၇သီ, ၂၀၁၉နံၣ်န့ၣ်, ဟံၣ်န့ၣ် ယံၣ်န့ၣ်ဟဲက့ၤအိၣ်ဆိးက့ၤလၢသဝီပုၤ, ဖဲပုၤအဂၤတဖၣ်အိၣ်ဒီးဒၣ်လၢတၢ်သးလီၤသးကျဲ ဟီၣ်ကဝီၤပုၤ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် ကက့ၤတုဲထီၣ်က့ၤအဟံၣ်အဂီၢ် ကျိၣ်စ့တအိၣ်ဒီးဘၣ်အယိၣ်လီၤ.

(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုၤန့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယံၣ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲး တၢ်ယံၣ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အခွဲးလၢတၢ်ကရၢလီၤတၢ်ကစီၣ်အံၤလီၤ.



တၢ်ဂီၤခံဘၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၣ်အီၤဖဲ လါမ့ၢ် ၃သီ, ၂၀၁၉နံၣ်, ဖဲ လ---သဝီ, မၢ်ကျိၤကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ်တဘျီန့ၣ် ဒုးနဲၣ်ဝဲဟံၣ်လၢတၢ်မၤလီၤပျီၢ်ကွၢ်အီၤဖဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်တၢ်မၤဆူၣ်အသးလီၤသးကျဲဝံၤ အလီၢ်ခံန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအထွဲတဘျီဒုးနဲၣ်ဝဲ ဒဲဖိလၢတၢ်အိၣ်ကဒုတစိၢ်တလီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)



တၢ်ဂၢၢ်ခံၣ်ဘၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိန့ၣ်အိၤဖဲ လါမ့ၤ ၃သီ, ၂၀၁၉နံၣ်, ဖဲ လ---သဝီ, မၢ်ကျိၣ်ကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂၢၢ်ခံၣ်ဘၣ်အံၤပၢ်ဖျါဝဲကျဲလၢတၢ်တုထီၣ်အိၤဖဲ က---တၢ်လီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂၢၢ်- KHRG)